
کربلا حریم حق است
رضا یزدانپرست توئیت کرد: »کربلا را تو مپندار که شهری در میان شهر  ها 
و نامی است در میان نام ها. نه، کربلا حریم حق است و هیچ کس را جز یاران 
امام حسین)ع( راهی به سوی حقیقت نیست! « شهید سیدمرتضی آوینی

 بایوپرینتر استخوان ساز 
برای نخستین بار در ایران

سیدمحمدصادق موسوی در توئیتی نوشت: بایوپرینتر استخوان ساز برای 
اولین بار در سال 98 در ایران مدرن ساخته شد؛ متخصصان ایرانی از ترکیب 
پلیمر و سرامیک موفق شدن یک استخوان مصنوعی بسازن )با استفاده از 
دستگاه پرینتر سه بعدی )بایوپرینتر( بخشی از یک استخوان کامل انسان 

ساخته شده که قابل پیوند به بیماره. #سی_زان_پردازش_کویر
موسوی در توئیتی دیگر نیز نوشته است: تا حالا کسی بهتون گفته ایران 
جزو  15 کشور برتر جهان از لحاظ علمی هست؟ آیا می دونستید ایران بعد از 
چین، هند، ژاپن و کره جنوبی در رتبه پنجم تولید علم در آسیا قرار داره؟ 

پ. ن: ایران با بیش از 40س��ال تحریم ظالمانه، اینجوری داره پا به پای 
ابرقدرت های جهان در تولید علم رشد می کنه.

شوربختی ای دیگر از امریکا برای انسانیت
سیدرسول موس��وی در توئیتی نوش��ت:   آیا برای انسانیت شوربختی 
نیس��ت؟ دردناک ترین و دلخراش ترین صحنه ای را که امریکایی  ها در 
فرار خود از  افغانستان خلق کردند توسط شرکت های امریکایی تبدیل 
به تی شرت شود و برای فروش تبلیغ شود تا زشتی اعمالشان را عادی 

کنند؟ چقدر انسانیت در انحطاط غرق است.

دریاچه ارومیه و کارون یتیم شدند
محمد مالی در واکنش به فوت پروفس��ور پرویز کردوانی توئیت کرد: 
گوینده جمله مع��روف هر ج��ا را می خواهید نابود کنی��د آب انتقال 
دهید، درگذش��ت. پدر زمین در ایران، عاشق و شیدای محیط زیست 
و یک ایرانی دلس��وز. پروفس��ور پرویز کردوانی فقط جغرافیدان و پدر 
کویرشناسی ایران نبود. او یک انسان به تمام معنا بود. دریاچه ارومیه و 

کارون یتیم شدند. یادش گرامی...

   محمدعلی ابطحی:
بیست سالی که امریکا و متحدان در افغانستان 
بودند هزاران افغانس��تانی و امریکایی و سایر 
ملیت  ها کشته شدند. زیرساخت  ها نابود شد. به 
وقت خروج، افغانستان دوباره همان شد که 20 
سال پیش بود. با حاکمیت یکدست طالبان! 

خارجی به داد هیچ ملتی نرسیده است.
  علی شکوری راد:

چه حماقت باشد چه خیانت، از سوی ترامپ 
باشد یا بایدن، آنچه در حق ملت افغانستان 
انجام گرف��ت وارد کردن آنها ب��ه یک دوره 
تاریخی تاریک و غمبار است. تکرار دخالت 
غیرمسئولانه و اس��تکباری یک ابرقدرت در 
سرنوش��ت کش��ور  ها و ملت ها! درسی برای 
مردم یا حکومت   هایی که چشم به پشتیبانی 

ابرقدرت   ها دارند.

  عبدالله گنجی:
 افغانستان٣00 س��ال است تقاطع درگیری 
قدرت های بزرگ است اکنون نیز از دموکراسی 
وارداتی بدون مشارکت، به دست واپس گرایی 
افتاد. حاکمیت غرب یا واپس گرا  ها هر دو برای 
افغانستان فاجعه اس��ت. اما هر دو بخشی از 
واقعیت غیر قابل حذف هستند. چاره دولت 
ترکیبی است. شاید دیالکتیک غربگرایی و 

تحجرگرایی اعتدال ملی باشد.
  محمد رحمانی:

یادتان می آید چند سال پیش و بعد از اشغال 
افغانستان توسط امریکا یه عده می گفتند تا 
چند سال دیگه افغانس��تان جایی میشه که 
ما باید تو صف ویزایش باش��یم و پناهنده به 
آنجا شویم؛ دوست دارم حال این تحلیلگران 

پرمدعا را الان بپرسم!

  سیدامیر سیاح:
خود امریکایی   ها دارند دولت بایدن را به خاطر 
خروج دس��تپاچه از افغانس��تان س��رزنش 
می کنند و می پرسند نتیجه آن همه تلفات 
و هزینه در 20 سال جنگ چه  شد؟! اما اینجا 
غربزده   ها در دف��اع از مرادش��ان می گویند 

پیروزی طالبان طراحی امریکاست.
  ا. خبیر:

 خلاصه تحولات تلخ  افغانستان این بود: آویزان 
پاچه امریکا نشوید...

  احمد نادری:
بع��د 20 س��ال اش��غالگری و جنای��ت، 
تروریست های امریکا با رسوایی افغانستان را 
ترک می کنند و غربگرایانی که در منطقه به 
آنان دل بسته اند را مبهوت گذاشته اند. طالبان 
که خود را به عنوان آلترناتیو مطرح کرده نیز 

بایستی با احترام به تکثر فرهنگی جامعه، تمام 
گروه های افغانستانی را در قدرت سهیم کند.

  حسن عباسی:
امریکا پشت دولت افغانستان رو خالی کرد 
در کمتر از یک هفته این دولت سقوط کرد. 
چند دولت دیگه در منطق��ه و جهان بدون 
حمایت امریکا می تونن��د بیش از یک هفته 

دوام بیارند؟
  فواد ایزدی:

گزارش سی ان ان از خیابان منتهی به فرودگاه 
کابل؛ همکار سابق امریکایی   ها میگه بایدن 
قول داده بود به افرادی که با نیروهای امریکایی 
کار کرده اند ویزا بده ولی الان توصیه نامه ای 
می خواهند که هیچ کس نداره. نفر بعدی هم 
میگه من که کارت سبز دارم را هم نپذیرفتند. 

)نتیجه اعتماد به امریکا.(
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خارجی به داد هیچ ملتی نرسید
واکنش کاربران شبکه های اجتماعی به تحولات افغانستان و پیروزی طالبان

پیش�روی طالبان و تصرف کلی�ت خاک افغانس�تان از س�وی طالب�ان واکنش های 
بس�یاری در ش�بکه های اجتماعی به همراه داشت. کاربران فارس�ی زبان توئیتر نیز 
تحلیل های مختلفی از این مس�ئله داش�تند. آنها وضعی�ت کنونی افغانس�تان را با 
وضعیت ۲۰ س�ال پیش، در زمان حمله امریکا به این کشور، س�نجیدند و وضع امروز 

را درس عبرتی برای ملت های منطقه دانس�تند. کاربران مقصر اصلی وضعیت امروز 
مردم افغانس�تان را امریکا دانس�تند که پس از ۲۰ س�ال حضور نظامی در این کشور 
و سوءاس�تفاده از ظرفیت های آن، تمامی زیرس�اخت   ها را نابود و کش�ور افغانستان 
را ر  ها کرد. در ادامه بخش   های�ی از توئیت های کاربران در این خصوص آمده اس�ت.

این صفحه پیام ه�ا،  متن ها، عکس نوش�ت ها و خبرهاي کوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر این 
اس�ت که دیدگاه ها و نظرات کاربران اندیش�مند ش�بکه های 

اجتماعی در عرصه مکتوب هم دیده شود.

نفرین بر اسلام بی مسئولیت
سلمان کدیور در صفحه اینستاگرامی 
خود با انتشار نقاشی مقابل از استاد 
روح الامین��ی، نوش��ت: وقتی همراه 
اهل بیتش قصد خ��روج از مدینه را 
کرد، عبدالله ابن عمر که به زهد و تقوا 
شهره بود، پیش آمد، افسار اسبش را 
گرفت و گفت: »یا ابن ابی طالب، چرا 
قصد ش��وریدن بر یزید کرده ای؟ تو 
صاحب علمی و کرسی درسی، در شهر جدت بمان و به مردم قرآن بیاموز. حیف محاسن تو 

نیست که با خونت رنگین شود؟«
اباعبدالله فقط یک جمله پاس��خ داد. یک خط که تمام کننده هر ابهام و تردیدی بود. فرمود 
» افُ لهذا الکلام ابدا «، اف بر این منطق و این استدلال تا ابد. و این چنین قیام حسین)ع( با اف 
فرستادن بر مذهبی که خواهان سازش با ستمکاران است، نفرین بر منطقی که مبلغ اسلام 

بی مسئولیت است، آغاز شد.

خطای بزرگ یزید!
احسان بابایی در کانال تلگرامی خود 
نوشت: امام، سخنرانی ای داشت در 
جمع وعاظ تهران، در تاریخ 17 تیر 
58 . در این سخنرانی نکته ای درباره 
قیام حضرت سیدالشهدا)ع( مطرح 
می کند که چه بس��ا منحصر به  فرد 
باش��د. »خطای یزید ای��ن نبود که 
سیدالش��هدا را کش��ته، این یکی از 
خطاهای کوچکش بود، خطای بزرگ این بود که اسلام را وارونه اش کرده بود، و سیدالشهدا 

به داد اسلام رسید، سیدالشهدا اسلام را نجات داد.« )صحیفه امام، ج8،ص525(
امام در این س��خنرانی، خیال همراهان را راحت نمی کند که ما هر چه کنیم، امام حس��ینی 

هستیم؛ بلکه برعکس هشدار و تذکر می دهد که مراقبت کنیم که مبادا یزیدی شویم.
»صحبت در این است که با عمل ما مکتب ما دفن بشود. یعنی حالایی که ما    جمهوری اسلامی 
پیدا کردیم و هیاهو کردیم که ما ظلم نمی خواهیم، م��ا عدالت    می خواهیم، حالا ما که اوُلی 
هستیم به اینکه این عدالت را اجرا بکنیم، اوُلی هستیم به    اینکه اعوجاجات را مستقیم کنیم؛ 
خدای  نخواسته از ما عملی صادر بش��ود که برخلاف    مجاری عدالت است، انحراف است، اگر 
این طور شد، جمهوری اسلامی شکست    می خورد. اگر این جمهوری اسلامی شکست خورد، 
اسلام مدفون می شود؛ دیگر خیال نکنید    بعد ها شما بتوانید دوباره یک کاری انجام بدهید. 
مسئولیت یک همچو مسئولیتی است.  مسئولیت یک مسئولیتی است که انبیا و اولیا و همه 
خونشان را دادند برای حفظ این. و    همه برای حفظ مکتبشان خون هایشان را دادند- چه انبیای 
سابق و چه نبی اکرم- که همه    تاریخش را می دانید، همه چیزشان را دادند برای اینکه حفظ 

بشود این مکتب و یک وقت اعوجاجی در آن پیدا نشود.«
ای  کاش این هشدار و تذکر امام همیشه پیش چشم باشد. برای امام نظام سیاسی جمهوری 
اسلامی مهم بود، اما مهم تر از آن، حفظ آبروی اسلام بود؛ سخنرانی 17 تیر 58 را باید خواند، 

»نباید«های امام را هم باید دید.

 امر به  معروف و نهی از منکر 
فریضه ای که لوث شد

سیدمحس��ن هاش��می در کانال 
تلگرامی خود نوشت: یکی از اصول 
مترقی دین اسلام که سبب ایجاد 
مس��ئولیت اجتماع��ی و اهمیت 
سرنوشت انسان  ها و جوامع برای 
تک تک شهروندان شده و می شود، 
فریضه مهم امر به  معروف و نهی از 
منکر است که در اهمیت آن همین 
بس که امام حسین)ع( جان خود و 
یارانش را برای اجرای آن نثار کرد. به رغم این اهمیت، متأس��فانه اصل این فریضه دچار یک 
تحریف ذهنی شده و آن را یک سویه و لوث کرده، برای مثال آنچه با کلمه امر به  معروف و نهی 
از منکر در ذهن شکل می گیرد، موضوع حجاب و پوشش بوده، انگار که همه این فریضه مهم 

برای رفع بدپوششی ایجاد شده است.
کافی اس��ت که به فردی بگوییم بیایید امر به  معروف انجام دهیم، اولین چیزی که در ذهن 
او متبادر می ش��ود همین تذکر حجاب و پوشش می باش��د که هرچند تذکر مهمی است اما 
دایره این فریضه بیش از آن است. حال لازم اس��ت که در خود این فرضیه یک امر به  معروف 
و نهی از منکر صورت گرفته و موضوع اجرای آن به سمت موضوعات اجتماعی و اقتصادی و 
سیاسی پیش رود. خوشبختانه در آنچه امروز و در ایام شرایط کرونایی شاهد هستیم، این امر 
تا حدودی آغاز شده است و یک امر به  معروف تذکر زدن ماسک و رعایت اصول بهداشتی نیز 
می دهد. تذکراتی که می طلبد، متولیان اجرای این فریضه برای آن مصادیق خاصی جدای 
از پوشش و حجاب با راهکارهای اقامه آن تدوین کنند، مثلًا تذکر به تصور پیاده رو، تذکر به 

گران فروشی، تذکر به از بین بردن فضای سبز و...
اگر این موارد در جامعه توسط شهروندان تذکر داده ش��ود، مطمئناً جامعه در تذکر لسانی 

پوشش نیز راحت تر موضوع را خواهد پذیرفت.

مسئله »اثر هاله ای « و کمبود واکسن
محسن مهدیان در کانال تلگرامی 
خود نوشت: کافی است یک خاطره 
بد از یک روز کاری داشته باشید. 
اینجاست که دیگر رویدادهای آن 
روز را نخواهید دید. ی��ا از یکی از 
آش��نا ها به دلیلی دلخور باش��ید. 
اینجاست که هیچ نکته مثبتی از او 
پیدا نمی کنی��د. این یک آزمایش 
علمی در روانشناسی است. به این 

خطای دید، اثر هاله ای می گویند.
در ماجرای واکسن، خطای هاله ای چطور عمل می کند؟

خطای هاله ای اثر خباثت رسانه ای است که باعث می شود بخشی از جامعه تحت تأثیر تلخی 
اخبار کرونا، جزئیات را نبیند و واقعیت را گم کنند.

با تلخی مرگ  و میر، ذهن را درگیر می کنند. برای تلخ تر کردن ماجرا سراغ کرونای سلبریتی  ها 
می روند. اینجاست که کرونای یک بازیگر خانم تئاتر از مرگ ده ها پرستار و مردم عادی برای 
ضدانقلاب باارزش تر است. البته هر دو بد است اما یکی بیشتر اثر هاله ای می سازد. اثر هاله ای 

که ایجاد شد، تلخی را منتقل به یک عامل تخیلی می کنند تا مخاطب اسیر شود.
اجزای این پروژه رسانه ای بدین ترتیب است: اول مرگ  و میر ها را بسیار برجسته می کند؛ دوم 
بین مجموعه ای از علل، تنها واکسن را نشان می کنند. تا اینجا اثر هاله ای؛ سوم. کمبود واکسن 

را گردن رهبر انقلاب می اندازند. چرا؟ منع رهبر انقلاب از واکسن امریکایی.
حالا مرور کنیم ببینی��م برخی چطور تحت این اث��ر هاله ای مفتون می ش��وند و واقعیت را 

نمی بینند و کار چنان بیخ پیدا می کند که طنین اهریمن می شوند.
رهبر انقلاب روز اول اعلام می کند هم واکسن تولید کنید و هم بخرید اما نه واکسن امریکایی. 
مشکل نیز در برند نبود؛ به تولید کننده امریکایی و انگلیسی اعتماد نیست. اگر همین برند در 

جای دیگر تولید  می شد واردات آن منعی نداشت.
اما نظام چه کرد؟ از همان روز اول 16 میلیون دوز واکس��ن کواکس پیش خرید کرد؛ پیش 
از هر کشوری. آن هم به دلیل تحریم ها، واکس��ن 16 دلاری را 57 دلار صورت کردند. جهت 
مقایسه اینکه قیمت تمام شده واکسن ایرانی 8 دلار است. با این حال ایران مشکل پرداخت 
نداشت. مس��ئله این بود که واکسن نمی دادند. چه کس��انی؟ همان اهریمنی که رسانه های 
ش��یادش امروز اخبار مرگ ومیر در ایران را توزیع می کنند. همان  ها که برای اخبار کرونا در 
جهان حناق گرفته بودند. واکسن ندادند تا 16 ماه. بعد 16 ماه وزارت خزانه داری امریکا مجوز 
داد. چه اتفاقی افتاده بود؟ در 24 خرداد ایران به جمع پنج کشور تولید کننده واکسن در جهان 
پیوست. همین. زمینگیر شدند. اثر هاله ای را مراقبت نکنیم دچار کوررنگی شده و دشمن را 
ر ها و خودزنی می کنیم. زیباکلام و صادقی سرنوشت همه مسخ شده های پای منبر خناسان 

رسانه ای اند. بترسیم از این سرنوشت.

 سلام دادن به سیدالشهدا 
قبل شروع نماز!

آیت الله حاج سیداحمد خوانساری )قدس الله روحه( در مدت 25سال 
که در مسجد حاج سیدعزیزالله تهران اقامه جماعت می کرد هر وقت 
در محراب دس��تش را بلند می کرد که تکبیره الاحرام بگوید، اول 
می گفت: »السلام علیک یا اباعبدالله « بعد تکبیره الاحرام می گفت.

یکی از دوستان که کمی رویش از من بازتر بود روزی کنار محراب 
از ایشان پرسید: آقا! آیا قبل از تکبیره الاحرام، سلام بر ابی عبدالله 

)سلام الله علیه( وارد شده است؟!
ایشان فرمودند: این عمامه، این محراب، این منبر، این مسجد، این 
مرجعیت، این قم... همه و همه با حسین )سلام الله علیه( است که 

سرپا شده است، پس دیگر »وارد شده « یعنی چه؟
منبع: صفحه اینستاگرامی »منتظران«

   آیينه نفس

سعید مستغاثی، مستندس��از و کارشناس 
سینما، در صفحه اینس��تاگرام خود به نقد 
رفتار برخی از سلبریتی  ها در مسئله واردات 
واکسن پرداخت. بخشی از یادداشت او را در 
ادامه بخوانید: در فیلم »ایران برگر« ساخته 
مس��عود جعفری جوزانی، صحنه ای وجود 
دارد که پس از اخت��لاف در نتایج انتخابات 
شورا ها در یک روستا، به سراغ مسن  ترین پیر 
آن روستا رفته تا با وی صلاح و مشورت کنند. 
آن پیر را که حتی نمی تواند حرکت بکند، 
بر روی یک صندلی به بی��رون از خانه اش 
می آورند تا به مشورت اهالی پاسخ گوید. او در 
مقابل سؤال آنها درباره اداره روستا می گوید 
که مملکت ش��اه دارد و ش��ما چه کاره اید، 
خودش می داند چه کند و چگونه اداره کند. 
اما وقتی سران آن روستا می گویند شاه خیلی 
وقت است که رفته، آن پیر با تعجب آمیخته 
به خوشحالی می گوید : »عجب، بالاخره این 

مصدق کار خودش را کرد!«
حکایت همین شبه سلبریتی های خودمان 
است که توهم سلبریتی بودن برداشته اند اما 
انگار از زمین و زمان عقب هستند و به قول 
معروف تأخیر فاز دارند یا به اعشار می روند 
ولی می خواهند به هر ش��کل و ش��مایلی 
خودی نشان بدهند ولو به سخیف  ترین و 

عقب افتاده  ترین صورت.
ش��گفتا در این اوض��اع وخی��م کرونایی که 
متأس��فانه هر روز تعداد زیادی از هموطنان 
نازنین خود را از دست می دهیم، به جای توصیه 
به رعایت موارد بهداش��تی و شیوه نامه های 
استاندارد جهانی، تازه به یاد واردات واکسن 
افتاده اند، آن هم در ایامی که به طور متوسط 
روزانه حداقل یک تا ی��ک و نیم میلیون دوز 
واکسن وارد کشور می ش��ود و کارخانه های 
داخلی نیز روی غلتک افتاده و مشغول تولید 
واکس��ن هس��تند. ایامی که روزانه بیش از 
600 هزار دوز واکسن تزریق می شود و با به 
میدان آمدن همه نیروهای نظامی و بسیجی 
و جهادی و... این رقم می رود که در روزهای 

آینده از یک میلیون دوز در روز پیشی بگیرد.
در چنی��ن روز های��ی توصی��ه ب��ه رعای��ت 
شیوه نامه های بهداش��تی می تواند فرصتی 
برای کادر درمان و بهداش��ت حاصل کند تا 
ضمن بازیاب��ی خود، فضایی ه��م برای تأثیر 
بیشتر واکسیناسیون به وجود بیاورند. توصیه 
و عمل به رعایت هرچه بیشتر شیوه نامه های 
بهداشتی، طبعاً در روزهای آتی تعداد مبتلایان 
و بالطبع فوتی  ها را کاهش داده و فشار را از روی 
بیمارستان  ها و سیستم درمانی کم می کند تا 
حتی کمتر شاهد صف های طاقت فرسای دارو 

و سرم و... در داروخانه  ها باشیم.
اما متأس��فانه این شبه سلبریتی ها همچنان 
دیر متوجه اوضاع می شوند؛ یکی شان از »جو 
بایدن « می خواهد که به ایران واکسن هدیه 
بدهد و دیگری عاجزانه درخواست می کند که 
واردات واکسن انجام بشود و یکی دیگر هم توی 

سرش می زند که چرا واکسن وارد نمی شود!
کسی نیس��ت به این بنده های خدا بگوید، 
حضرات محترم! در حال حاضر برای واردات 
واکسن مشکل عمده ای وجود ندارد و تقریباً 
حدود دو ماه است به دلیل برداشته شدن 
تحریم های امریکا از واردات واکسن )بنا به 
اعتراف خودشان( کم وبیش و به طور نسبی، 
واردات واکس��ن از نقاط مختلف دنیا روند 
خوبی دارد و تولیدات داخلی نیز به تدریج به 

میزان مناسبی نزدیک می شود.
یکی نیست از این حضرات خود سلبریتی 
پندار بپرسد چرا در آن زمانی که تحریم های 
امریکا ب��ر واردات واکس��ن ج��اری بود و 
به س��ختی و با دور زدن تحریم  ها و به طور 
بس��یار عجیب  و غریب و البت��ه به صورت 
قطره ای ماهانه فقط در حد 200، ٣00 هزار 
دوز وارد  می شد و روند واکسیناسیون هم 
بس��یار کند بود، صدایتان درنیامد؟ طرفه 
آنکه در آن زمان هم )اوایل اردیبهش��ت( 
تلفات به حدود 500 نفر در روز رسید و دریغ 
که کسی از این افراد، سخن از واردات واکسن 

و روند واکسیناسیون بنماید!

مهدی فضائلی در توئیتی نوشت: به نظر می رسد جریانی که باید پاسخگوی عدم واردات 
واکسن باشد با استفاده از تکنیک  آی دزد آدرس غلط می دهد! کار سختی نیست، ببینید 

سال گذشته چه کسانی مخالف واردات سینوفارم و اسپوتنیک بودند. #تحریف

حسین کازرونی در توئیتی نوشت: با سخنان حماسی و عاشورایی سیدحسن نصرالله در روز 
عاشورا، هشتگ های شکراً ایران و سفینه الوعد الصادق در لبنان ترند شده. منطقه شاهد 

روزهای ذلت امریکا و متحدانش و عزت ایران و متحدانش است. #لبیک_یا_حسین 

بالاخره این مصدق کار خودش را کرد! به جای آدرس غلط پاسخگو باشید

روزهای ذلت امریکا

س��یدحمید علیزاده در توئیتی نوشت: 40، 50 س��ال دیگه یه عده عکس اشرف غنی رو 
میذارن میگن ارتش��ش 20 سال توس��ط امریکا آموزش دیده بود و قدرتمند ترین ارتش 

خاورمیانه رو داشت ولی نخواست خونی ریخته بشه، قهرمانانه کشو رو ترک کرد.

۲۰ سال بعد؛ اشرف غنی!


